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برنامه کروز برای خودروهای برقی
 و موتور سیکلت های برقی

مدیر مرکز تحقیق و توســعه شــرکت صنایع تولیدی کروز گفت: در سال 
جدید برنامه تحقیق و توســعه شــامل خودروهای برقی و موتور سیکلت های 
برقی و اجزا مرتبط  با آن در دستور کار است.در حدود 10سال است که مرکز 
تحقیق و توسعه در شرکت صنایع تولیدی کروز شکل گرفته است و در زمینه 
الکترونیک خودرو فعالیت دارد. به مروز زمان با کســب دانش، به توانایی ایده 
پردازی، طراحی و تولید قطعات خودرو همگام با دانش روز دنیا دست پیدا کرد  
و سال گذشته با امکانات بیشتر و در جهت پیشبرد هر چه بهتر صنعت قطعه 
ســازی، مرکز جدید تحقیق و نوآوری کروز افتتاح شد.شرکت صنایع تولیدی 
کروز توانســته بسیاری از قطعات اســتراتژیک الکترونیک را بومی سازی کند؛ 
با توجه به اینکه بســیاری از آپشــن های خودروهای روز دنیا مربوط به بخش 
الکترونیک خودرو اســت و این صنعت در آینده به ســمت خودروهای برقی و 
خودران پیش می رود، نیاز به بخش الکترونیک مشــخص می شود.این مرکز بر 
روی موتورهای درون سوز فعالیت های زیادی داشته  و برنامه هایی برای تولید 
قطعات خودروهای برقی در دســتور کار خود قرار داده است.داخلی سازی ای 
ســی یو در 5 نسل از جمله دیگر اقدامات این مرکز تحقیق و نوآوری به شمار 
می رود؛ با توجه به نیاز موتورهای جدید، کارایی و آپشــن های متفاوت تر، علم 
و دانش لازم برای طراحی نرم افزار و ســخت افزار را برخوردار است و در حال 
حاضر بر روی  موتورهای توربوشــارژ تمرکز کرده است تا در نسل های بعدی، 
دســتاوردهای بیشتری برای موتورهای جدید به وجود آورد.محمدرضا دهقان  
مدیر واحد تحقیق و نوآوری شــرکت صنایــع تولیدی کروز در خصوص بحث 
تحقیــق ونوآوری برای ســال 1401 نیز گفت: در ســال جدید برنامه تحقیق 
و توســعه شــامل خودروهای برقی و موتور ســیکلت های برقی و اجزا مرتبط 
با آن می باشــد.وی در خصوص تعداد قطعاتی که قرار اســت بومی شوند، نیز 
بیان داشت: سیستم مولتی مدیا جدید برپایه لینوکس، رادار خودرو که شامل 
سیســتم تشخیص نقاط کور آینه و سیستم هشدار خروج از خطوط می باشد ، 
نسل جدید ECU با قابلیت کنترل سیستم توربوشارژ و VVT می باشد. نسل 
جدید کنترلر ایربگ با قابلیت ۶ ایربگ می باشــد.مدیر واحد تحقیق و نوآوری 
شرکت صنایع تولیدی کروز همچنین به تعداد پروژه موازی با دانشگاه در سال 
1401اشاره و اظهارداشت: تعداد کارهایی که با دانشگاه خواهیم داشت بیش از 
1۲ مورد می باشد.وی پیرامون برنامه آزمایشگاه ذخیره انرژی برای سال 1401 
نیز خاطرنشــان کرد: در آزمایشــگاه ذخیره انرژی کار بر روی تکنولوژی های 
باتری بــرای خودرو های الکتریکی انجام خواهد گرفت و برنامه این اســت به 

نمونه های آزمایشی برسیم.

افزایش سه برابری تولید سیبا موتور در سال 1400
مدیر عامل شــرکت سیبا موتور از افزایش تولید دو برابری در سال گذشته 
و همچنین ارتقای کیفی محصولات، تنوع بخشــی به سبد محصولات، جذب 
نیروی انســانی در سال 1401 خبر داد.محمد محمدی مدیرعامل سیبا موتور 
با تاکید بر اینکه در ســال 1400 تولید نسبت به مدت مشابه سال 99، بیش 
از دو و نیم برابر و فروش بیش از 3 برابر شــد، بیان داشــت: در سال گذشته 
7۲8 دستگاه تولید داشتیم، این در حالی بود که در سال 99 این میزان تولید 
عددی بالغ بر ۲89 دستگاه بود.وی با بیان اینکه شرکت های خودروساز تجاری 
گروه بهمن همیشــه رتبه اول را در بحث فــروش و خدمات پس از فروش در 
اختیار دارند، بیان داشــت: در کمیته اعطا و لغو نمایندگی سیبا موتور، بحث 
افزایش تعمیرگاه های مجاز را در دستور قرار داده ایم و آمادگی داریم با هدف 
کســب رضایت مشتری، با وجود داشــتن نمایندگی در شهرستان ها مجدد به 
متقاضیان دارای شــرایط نمایندگی اعطا کنیم.محمدی همچنین برای ارتقای 
کیفی محصولات ســیبا موتور به 5 ســتاره نیز بیان داشت: با توجه به تمرکز 
شــرکت در تولید محصولات جدید و عرضه آن به بازار، ابتدا باید در 4 ستاره 
تثبیت شویم و در آینده برای 5 ستاره برنامه ریزی خواهیم داشت.مدیر عامل 
ســیبا موتور پیرامون برنامه تولید محصولات در سال آینده گفت: برنامه داریم 
که تولید نســبت به ســال 1400 دو برابر و فروش نیز از نظر ریالی در ســال 
1401سه برابر شود.محمدی با اشاره به اینکه در حال حاضر 5 نوع محصول در 
سیبا موتور تولید می شود و تنها نماینده انحصاری FAWهستیم، تصریح کرد: 
کشــنده جفت محور 4*۶ و کشنده تک محور ۲*4 )پر فروش ترین محصول 
سیبا موتور( محصولاتی است که تا پایان سال 1400 در دستور کار تولید قرار 
دادیم.وی همچنین اظهارداشــت: شاســی کامیون کمپرسی، کامیون ۶ تن و 
کامیون 8 تن نیز از دیگر محصولات تولیدی سیبا موتور برای سال 1400 بود.
گفتنی است سیبا موتور تنها نماینده انحصاری تولید خودروهای نیمه سنگین 
و ســنگین FAW در ایران است. این برند در کشور چین رتبه نخست فروش 
و صادرات به آمریکا و اروپا را داراســت.مدیر عامل ســیبا موتور با بیان اینکه 
در سال 1401 قرار اســت 3 محصول را به بازار معرفی کنیم، گفت: محصول 
اول کشــنده تک محور ۲*4 اســت که موتور آن از 4۲0 به 4۶0 اســب بخار 
ارتقاء یافته است. همچنین افزوده شدن ترمز دیسکی به چرخ های جلو، مخزن 
ســوخت  1000لیتری، موتور یورو5 و... نیــز دیگر تغییرات خواهد بود که در 
اردیبهشت ماه برنامه تولید و عرضه آن را مد نظر قرار دادیم؛ دو محصول جدید 
دیگر در نیمه دوم ســال 1401عرضه خواهد شد.محمدی یادآور شد؛ تا پایان 
سال 1400 تمام تعهدات تولید خود را انجام دادیم و هیچ تعهد معوقی نداریم. 

سقوط قیمت نفت در معاملات هفته گذشته
قیمت نفت در جریان معاملات هفته گذشته تحت تاثیر خبر آزادسازی 180 
میلیون بشــکه نفت از ذخایر اســتراتژیک آمریکا، بیش از 1۲ درصد از ارزش 
خود را از دست داد.به گزارش ایرنا، هفته گذشته برای قیمت نفت هفته خوبی 
نبود. قیمت نفت برنت بیش از 1۲ درصد از ارزش خود و نفت شــاخص آمریکا 
نیز بیش از 14 درصد از ارزشــش را از دست داد.ابتدای هفته با خبر بازگشت 
قرنطینه به برخی شــهرهای چین به دلیل شیوع کرونا همراه شد. این موضوع 
بر تقاضای نفت اثرگذار بود و باعث شد تا قیمت ها با کاهش همراه شوند. با این 
حال مهمترین شوک برای سقوط قیمت ها در اواخر هفته و در آستانه بیست و 
هفتمین نشســت اوپک پلاس بر بدنه بازار نفت وارد آمد تا قیمت نفت یکی از 
بزرگترین کاهش قیمت های هفتگی خود را تجربه کند. روز پنجشــنبه رویترز 
اعلام کرد که آمریکا در حال بررســی آزادســازی 180 میلیون بشکه از ذخایر 
استراتژیک خود برای بازگشت تعادل به بازار است.بر این اساس اگر این تصمیم 
نهایی شود، آمریکا روزانه یک میلیون بشکه از ذخایر نفتی خود را به مدت شش 
ماه راهی بازار نفت می کند تا قیمت ها را به ثبات برساند. این موضوع باعث شد 
تا قیمت نفت با کاهش همراه شــود و نفت شاخص آمریکا به زیر 100 دلار در 
هر بشــکه برسد.از ســوی دیگر اما اوپک پلاس با وجود در خواست های مکرر 
آمریکا برای افزایش تولید بر اجرای توافق کاهش تولید نفت خود بر همان شکل 
سابق پافشاری کرد که این موضوع تا حدی قیمت نفت را افزایش داد و بخشی 
از ســقوط قیمت ها را جبران کرد.در مجموع با توجه به این عوامل، قیمت نفت 
برنت که در ابتدای هفته با قیمت 117 دلار و 37 ســنت کار خود را آغاز کرده 
بود با افتی 1۲.5 درصدی به 104 دلار و 39 ســنت در هر بشــکه رسید.نفت 
شــاخص آمریکا نیز 14.7 درصد از ارزش خود را از دست داد و از 113 دلار و 

90 سنت تا 99 دلار و ۲7 سنت پایین آمد.

خودرو

اخبار انرژی

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی گفت: صیانت 
و توســعه منابع از اهداف تشکیل صندوق است و صندوق 
کمک بودجه دولت و دســتگاه ها نیست و باید منابع آن به 
قدری افزایش یابد که اگر نفت و گاز نفروختیم بتواند بودجه 

کشور را پاسخگو باشد.
مهدی غضنفری در گفت وگو با ایرنا درباره حذف حساب 
ذخیره ارزی و تاســیس صندوق توسعه ملی اظهارداشت: 
کشــورهای نفت خیز همواره با نوسانات قیمت نفت مواجه 
هســتند و این موضوع درآمد کشــورها را تحت تاثیر قرار 
می دهد و گاهی بیش از منابع پیش بینی شده درآمد دارند 
و برخی مواقع کمتر از آن بنابراین کشــورهای نفت خیر به 
فکر ذخیره منابع مازاد خود افتادند. به این صورت که مازاد 
درآمد را ذخیره کنند تا هر زمان که با کاستی مواجه شدند 
از این منابع اســتفاده کنند.وی افزود: حتی در کشورهایی 
کــه مازاد درآمد کالایــی غیر از نفت دارند نیز با نوســان 
قیمت کالا به فکر ذخیره منابع خــود افتادند. برای نمونه 
کشــورهایی همچون چین، هنگ کنگ و تایوان مازاد تراز 
تجاری دارند و علاقه مند به ذخیره این مازاد خود هستند.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی گفت: در کشور ما 
نیــز در اولین حرکت در ذخیره ســازی مازاد درآمد نفتی 
به حســاب ذخیره ارزی تبدیل شــد که زیرمجموعه بانک 
مرکزی بود و ساز و کار ســازمانی جدایی نداشت و دولت 
و بخش خصوصی می توانســت از این مازاد اســتفاده کند.
وی درباره اهداف تشکیل صندوق توسعه ملی گفت: هدف 
اول صندوق توســعه ملی این اســت که منابع آن نسبت 
به ســال های گذشــته افزایش یابد و اگر این منابع کاهش 

می یابد یعنی اینکه در مسیر اشتباهی در حرکت است.
غضنفری ادامه داد: هدف دوم این است که در پروژه هایی 
شــرکت و ســرمایه گذاری کند که موجب توسعه شود و 
چنانچه اشتباه کند و موجب درآمد زایی برای گروه دیگری 
باشــد از هدف نخست خود دور مانده است.وی تاکید کرد: 
باید مرتب با خود تکرار کنیم که به جهت شیوه حکمرانی 
و ســاختار نیاز به اصلاحات داریــم و دیگر اینکه به لحاظ 
نگرش ها نیاز به بهبود و اصلاح داریم. این که صندوق نهاد 
تامین مالی برای دیگران باشــد هدف دوم صندوق است و 
هدف اول این اســت که منابع خود را صیانت شود و منابع 
آسیب نبیند.به گفته این مقام مسوول صندوق توسعه ملی 
به شرطی می تواند در مسیر توسعه قرار گیرد که منبابع آن 
آســیب نبیند و نباید فراموش کنیم که نام اصلی صندوق 
توسعه ملی، صندوق ثروت ملی است و صندوق ثروت ملی 
در دنیا به این توجه دارد که منابع خود را از دســت ندهد 
و این صندوق ها در هیچ کجای دنیا تسهیلات نمی دهند و 
ممکن است اوراق قرضه منتشر کند، سهام از داخل وخارج 
کشــور بخرنــد و در کل از منابع خــود صیانت و حمایت 
می کننــد تا در هدف دوم این منابع را در خدمت توســعه 

قرار دهند.
وی بــا بیان اینکه هدف صنــدوق در کوتاه مدت اصلاح 

نظام نامه اســت و شــعار بنده ۲0، 30 و 50 است. یعنی 
صندوق بایــد حداکثر ۲0 درصد از منابــع خود را به اذن 
رهبر معظم انقلاب در اختیــار دولت قرار دهد در حالیکه 
هم اکنــون این رقم ۶0 درصد اســت.غضنفری افزود: 30 
درصد از منابع صندوق بایــد در اختیار بخش خصوصی و 
نهادهای عمومی غیردولتی به صورت تســهیلات پرداخت 
شود و حتی اگر امکان آن فراهم بود ۲0 درصد سهم دولت 
را نیز به صورت تســهیلات در اختیار بخش خصوصی قرار 
دهیم البته باید توجه داشت که بازپرداخت باید به صورت 
ارزی باشد.وی ادامه داد: 50 درصد منابع صندوق نیز صرف 
ســرمایه گذاری در فرصت هایی که نرخ سود بالا و ریسک 
پایین دارد و زود بازده هستند شود و این امر نیازمند تغییر 
نظام نامه است.این مقام مسوول در صندوق توسعه می گفت: 
البته اساســنامه صندوق نیز باید تغییر کند و پیشنهادات 
مختلفی برای این منظور داریم تا نهادهای مختلف که برای 
صندوق تصمیم گیری می کنند، همراستا شوند .وی اضافه 
کرد: امسال با توجه به سخنان رهبر معظم انقلاب که اجازه 
ندادند سهم صندوق توسعه ملی از درآمدهای نفتی به ۲0 
درصد برســد و همکاری هیات امنای صندوق توسعه ملی 
در تصویب مصوبات ۲۶ دی ماه، این پیام به همه ذینفعان 
و تسهیلات گیرندگان منتقل شد که صندوق قصد دارد به 

صورت جدی وام های خود را پس بگیرد.
غضنفری ادامه داد: پس از آن جریان بازپرداخت شروع 
شد و بســیاری با مراجعه به صندوق اعلام کردند که پیام 
صنــدوق درمورد بازپرداخت تســهیلات کــه بازپرداخت 
وام های ارزی باید به صورت ارزی باشد را دریافت کردند و 

براین اساس هم اکنون جریان بازپرداخت شروع شده است.
وی توضیح داد: صندوق توســعه ملی در بحث بازپرداخت 
تسهیلات ســخت گیری نمی کند و برنامه ای آماده کرده تا 
این بازپرداخت به صورت پلکانی باشــد و در ماه ها نخست 
مقادیر کمی پرداخت کنند و در سال های بعد مبالغ بیشتری 

بپردازند. 
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به امضای 
تفاهم نامه با وزارت گردشــگری و معاونت فناوری ریاست 
جمهوری و مناطق آزاد، گفت: این تفاهم نامه ها در چارچوب 
سیاست های جاری صندوق در امر تسهیلات دهی و کمک 
به نهادهای اقتصادی اســت.وی اضافه کرد: سیاســت های 
جدید از سال 1401 شروع می شود و در واقع ورود به دنیای 
سرمایه گذاری، خرید ســهام و مشارکت در پروژه هاست و 
با این تغییر شــیوه حکمرانی ســعی داریم به شــیوه کار 
صندوق های ثروت ملی دنیا نزدیک شویم زیرا صندوق های 
ثروت ملی در دنیا علاوه بر اینکه پرتفوی و ســبد متنوعی 
دارند در داخل و خارج کشــور نیز سرمایه گذاری متنوعی 
دارند.بــه گفته غضنفری صندوق های ثــروت ملی در دنیا 
صیانت از منابع و افزایش دارایی را جزو اولویت نخست خود 
قرار دادند و توجه زیادی دارند پرتفوی و ســبد دارایی کم 
ریسک و پربازده داشته باشند برخی نیز که به دولت کمک 
مالی می کنند بخشــی از سود خود را به دولت می دهند نه 

اصل سرمایه را. 
رئیس هیات عامــل صندوق توســعه ملی درخصوص 
ضــرورت تغییر نگرش در صندوق بــا ذکر مثالی گفت: در 
گذشــته قانونی در مجلس تصویب شد که بخشی از منابع 

صندوق 10 درصد برای کشاورزی و 10 درصد برای صنعت 
به ریال تبدیل شــود و تســهیلات ریالی پرداخت شــود. 
با محاســبه ای که انجام شــد 9 میلیارد دلار از طریق این 
مصوبه به ریال تبدیل شد. ارزش دلاری آن مبلغ هم اکنون 
دو میلیارد دلار اســت یعنی صندوق هفت میلیارد دلار با 
مصوبــه مجلس ضرر کرد. در حالــی که این هفت میلیارد 
دلار ســرمایه و منابع اولیه صندوق بوده اســت.وی افزود: 
چنانچه مصوباتی از این دست در مجلس تصویب شود که 
به صندوق آسیب می زند ورویه و نگرش غلطی است چون 
صندوق ها در دنیا اجازه کاهش منابع را نمی دهند، بنابراین 
هر تصمیمی که اصل منابع صندوق را هزینه می کند یا آن را 
به مخاطره می اندازد و به بخشش و کمک و کارهای امدادی 

تبدیل می کند وظیفه صندوق نیست.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی گفت: صندوق 
می تواند در دولت جدید در مگاپروژه ها نقش داشــته باشد 
و کارهــای بزرگتری انجام دهد و باید اجازه دهیم تا منابع 
صندوق تجمیع شــود. البته کار عقب مانده بسیار است و 
نیازمند هماهنگی بیشــتر هســتیم.وی تاکیــد کرد: باید 
صندوق به جایگاهی برســد که محل تزریق بودجه کشور 
به مجلس باشــد اما سیاســت هایی که بر اســتفاده منابع 
صندوق دارد موجب رشد توسعه نمی شود.غضنفری گفت: 
اگر صندوق در مســیر رشد خود حرکت می کرد باید سهم 
صندوق از منابع نفتی 40 درصد بود در حالیکه رهبر معظم 
انقلاب عقیده دارند این سهم باید همواره افزایش یابد و به 
100 درصد برســد و به جایی برسیم که هیچ یک از منابع 
درآمدی نفتی وارد بودجه نشــود بلکه وارد صندوق توسعه 
ملی شــود.رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی گفت: 
دولت باید از منابع غیرنفتی و مالیات بودجه مورد نیاز خود 
را تامین کند و ما این آمادگی را داریم که اگر منابع صندوق 
افزایش یابد و سرمایه گذاری لازم انجام شود یکی از تامین 

کنندگان بودجه کشور از محل سود خود باشیم.
وی گفت: صنــدوق این آمادگــی را دارد که در خارج 
و داخل از کشــور ســرمایه گذاری کند و سود حاصل را به 
بودجه پرداخت کند و امیدواریم به صندوق اجازه دهند تا 
نقش جدید خود که استفاده از سرمایه است را انجام دهد.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه با اشاره به سخنان وزیر 
نفت درخصوص فرصت 1۶0 میلیارد دلاری سرمایه گذاری 
در کشــور گفت: در داخل کشــور فرصت ســرمایه گذاری 
بالایی دارد و با توجه به اینکه در ســال های گذشــته نرخ 
سرمایه گذاری از استهلاک سرمایه هم پایین تر بوده است و 
ما موظف هستیم در داخل کشور سرمایه گذاری کنیم.وی 
تصریح کرد: با فرصت سرمایه گذاری داخلی که به صندوق 
محول می شود می توانیم بســیاری از سرمایه گذاری ها در 
پالایشــگاه ها، نیروگاه ها و پتروشیمی ها انجام دهیم و سود 
آن را در بودجــه هزینه کنیم.رئیــس هیات عامل صندوق 
توسعه ملی تاکید کرد: صندوق توسعه ملی می تواند موتور 

محرک اقتصاد باشد به شرطی که نگرش ها اصلاح شود.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد

امکان تامین بودجه کشور از سود سرمایه گذاری صندوق توسعه ملی

وزیر جهاد کشــاورزی از کشت قراردادی در ۲ میلیون 
هکتار از گندمزارها در سال زراعی آینده خبر داد.به گزارش 
وزارت جهاد کشــاورزی، سید جواد ساداتی نژاد در نشست 
شورای اداری شهرستان نیشابور با اشاره به نگاه ویژه دولت 
سیزدهم به حوزه کشــاورزی و جایگاه ویژه آن در دولت، 
گفت: برای اولین بار کل زنجیره تولید غذا به وزارت جهاد 
کشاورزی واگذار شده اســت.وی با بیان اینکه در گذشته 
حوزه کشاورزی گرفتار بین دو وزارتخانه بوده است، افزود: 
تولید محصولات کشاورزی در یک وزارتخانه و توزیع و بازار 
آن در وزارتخانه دیگری انجام می شــد؛ همچنین واردات و 
صادرات آن نیز در دست بخش دیگری بوده است.وزیر جهاد 
کشــاورزی با اشاره به وجود صف های طولانی دریافت مرغ 
در سال گذشته و ارایه کارت ملی برای خرید این محصول، 
گفت: در ســال گذشته شاهد صف های دو کیلومتری برای 
فروش مرغ با کدملی بودیم و پس از آن قرارگاه مرغ تشکیل 
شد، اما در حال حاضر شاهد بازار نسبتا آرامی هستیم.وزیر 

جهاد کشاورزی با بیان اینکه بازاررسانی و تولید محصولات 
کشاورزی بســیار اهمیت دارد، یادآور شد: بازار محصولات 
کشاورزی بازار نوسانی اســت و نمی توان انتظار داشت که 
قیمت محصولات کشــاورزی در تمام ایام سال یک قیمت 
باشد.وی با اشاره به نوسان قیمت محصولات کشاورزی در 
تمــام دنیا، تصریح کرد: محصول کشــاورزی در یک فصل 
برداشــت می شود و برای نگهداری برای ماه های بعد شامل 
هزینه هــای نگهداری و انبارداری خواهد شــد و همچنین 
به دلیل فســادپذیری نیز هزینه نگهداری آن افزایش پیدا 
می کند، بنابراین پس از فصل برداشــت در هر ماه به دلیل 
هزینه نگهداری قیمت آن افزایــش پیدا می کند، بنابراین 
نوســان قیمت محصولات کشــاورزی به منزله گرانی کالا 
نیست.ســاداتی نژاد با بیان اینکه من موافق ورود دولت در 
بازار محصولات کشاورزی نیستم، تصریح کرد: در دنیا نیز 
بــازار را به بخش خصوصی و اتحادیه واگذار می کنند و این 
موضوع برای کشــور ما نیز لازم است.به گفته وی، یکی از 

اهداف دولت ســیزدهم نیز واگذاری بــازار به اتحادیه ها و 
بخش خصوصی است.وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 
امروز نمی توانیم این موضــوع را عملیاتی کنیم، افزود: در 
حال حاضر اقتدار لازم در حوزه اتحادیه و تشــکل ها وجود 
ندارد.وی ادامه داد: در تمامی دنیا در ابتدای ســال واردات 
و صادرات را بــه اتحادیه های مربوطه بــا توافق بر قیمت 
محصول با نوســان مشخص واگذار می کنند.ساداتی نژاد در 
بخش دیگری از صحبت های خود با بیان این که مشکلات 
دامداران در بخش های مختلف شناسایی شده و برای رفع 
آن برنامه ریزی شده است، افزود: داده و اطلاعات در بخش 
کشاورزی بسیار کم بوده و درصدد رفع این مساله هستیم.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه باید محصول کشاورزی 
براساس قرارداد کاشته شود، تصریح کرد: کشاورز از زمانی 
که بذر محصول خود را دریافت می کند باید بداند محصول 
تولیدی برای مصرف داخل اســتفاده خواهد شد و یا برای 
صادرات آن برنامه ریزی شده اســت.وی با اشاره به کشت 

قراردادی در ۲50 هزار هکتار از گندمزارها در سال گذشته 
و در ابتدای دولت، یادآور شــد: در ســال زراعی آینده تا ۲ 
میلیون هکتار از گندمزارهای ما به صورت کشت قراردادی 
به زیر کشــت می رود.ساداتی نژاد افزود: در حال حاضر یک 
درصد اراضی ما به صورت کشــت قراردادی انجام می شود 
و این در حالی اســت که 40 درصد کشــاورزی در دنیا به 
صورت قراردادی انجام می شــود.وی با اشاره به اینکه تنها 
4 درصد اراضی ما دارای ســند است، یادآور شد: با سنددار 
شدن اراضی، کشاورزان ما هویت دار می شوند.ساداتی نژاد با 
بیان اینکه با روش حال حاضر ســنددار کردن اراضی 35 
ســال زمان خواهد برد، افزود: در دولت سیزدهم در مدت 
4 ســال تمامی اراضی کشاورزی ســنددار خواهند شد.وی 
با اشــاره به این که در اولین جلســه هیات دولت در سال 
گذشته قرارگاه مرغ تشکیل شد و امسال در اولین جلسه، 
افزایش قیمت گندم مصوب شــد، گفت: این موضوع برای 

حمایت از تولید و امنیت غذایی انجام شده است.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

کشت قراردادی ۲ میلیون هکتار گندم زار در سال زراعی آینده

مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور گفت: 
روند نزولی آبخوان ها باعث وقوع کسری مخزن شدید 
شده که بر اساس متوسط ۲0 سال اخیر، مقدار کسری 
مخزن ســالانه حدود 4.4 میلیارد مترمکعب است.به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »فیروز قاسم 
زاده« افــزود: بر اســاس آخرین آمار موجــود، تعداد 
محدوده هــای مطالعاتی ممنوعــه و ممنوعه بحرانی 
کشــور به 4۲1 محدوده رسیده  اســت.وی ادامه داد: 
کشــور ایران دارای اقلیم خشک و نیمه خشک بوده و  
متوسط بارش آن ۲50  میلی متر است که این میزان 
بارش حدود یک ســوم متوسط جهانی است.مدیرکل 
دفتر اطلاعات و داده های آب کشور گفت: از نظر توزیع 
مکانی و زمانی بارش کشور، شرایط مطلوبی در جهت 
تقویت منابع آبی و دسترســی مناســب به منابع آبی 
در ســطح کشــور فراهم نبوده، بطوریکه میزان بارش 
در مناطــق کویری حــدود 4۶ میلی متر بوده که این 
رقم در اســتان های شمالی کشــور به بیش از 1 هزار 
و400 میلی متــر افزایش می یابــد و از نظر زمانی نیز، 
5 درصد بارش کشــور در تابســتان اتفاق می افتد که 
چندان کمکی در تأمین آب کشــت های تابســتانه و 
دائمی نمی کند.قاســم زاده ادامه داد: از طرفی متوسط 
بــارش کشــور در گذر زمــان رو به کاهــش بوده به 
طوری که میانگین بارش 53 ساله کشور حدود ۲50 

میلی متر بوده در حالیکه میانگین 13 ســاله اخیر به 
۲3۲ میلی متر کاهش یافته اســت.وی افزود: در کنار 
روند کاهشــی بارش کشــور، روند افزایشی دما باعث 
افزایش تبخیر و کاهش ســهم بارش های مؤثر شــده 
و شــرایط مذکور در کنار تغییرات عوامل اجتماعی و 
اقتصادی در طول سال های گذشته باعث تغذیه نشدن  
مناســب و افت تراز آب زیرزمینی شده است.مدیرکل 
دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور خاطرنشان کرد: 
با توجه به آنچه در بخش مصارف آب کشــور شــاهد 
هستیم، به طور ســالانه حدود 98 میلیارد مترمکعب 
آب در سطح کشــور مصرف می شود که بخش عمده 
آن حدود 90 درصد در بخش کشــاورزی اســت که 
بدلیل بهره گیری نکردن از ظرفیت های قانونی و نبود 
پایبندی دستگاه های متولی به اصول اسناد بالادستی 
کشور در بخش مدیریت مصرف بهینه آب کشاورزی و 
افزایش بهره وری آب کشاورزی )به ویژه اصول مدیریت 
مشارکتی و تحویل حجمی آب(، آب با بهره وری بسیار 
پایین در این بخش مصرف می شود به نوعی که سرانه 
مصرف آب در ســطح کشور بالا رفته و مقایسه میزان 
مصارف در سطح کشور با حجم آب تجدیدپذیر کشور، 
حاکی از آن اســت که بر اساس اســتاندارد شاخص 
کمیسیون توسعه پایدار سازمان ملل، ایران در شرایط 

بحران شدید از نظر منابع آبی قرار دارد.

میانگین مصرف بنزین کشــور با رقم 11۲ میلیون 
لیتر در ایام تعطیلات نوروز از تمام پیش بینی ها فراتر 
رفت؛ رقمی که در صورت تداوم می توانســت کشور را 
به وارد کننده بنزین تبدیــل کند.به گزارش خبرنگار 
مهر، یکی از دغدغه هایی که برای ایام تعطیلات نوروز 
1400 وجود داشت تأمین ســوخت کشور بود. اوایل 
اسفند شرکت ملی پخش در گزارشی پیش بینی کرد 
با ایمنی ایجاد شــده در کشور ناشی از واکسیناسیون، 
مصرف بنزین مجدداً افزایش پیدا خواهد کرد و تا یک 
مــاه دیگر به 1۲0 میلیون لیتر خواهد رســید. پیش 
بینی کــه زودتر و پیش از آغاز تعطیلات نوروز محقق 
شــد.جلیل سالاری، مدیرعامل شــرکت ملی پالایش 
و پخــش فراورده هــای نفتی نیز ماه گذشــته گفت: 
پیش بینی مــا مصرف میانگین روزانــه 105 میلیون 
لیتر بنزین در کشــور اســت که ذخیره سازی لازم به 
این منظور انجام شــده است.البته سالاری تأکید کرد 
برنامــه ای برای واردات بنزین کشــور وجود ندارد و با 
برنامه های جایگزینی CNG به جای بنزین و نوسازی 
نــاوگان می توان با اســتفاده از ذخایر داخلی بنزین را 
تأمیــن کرد.با این وجود طبق آمــار میانگین مصرف 
بنزین از این پیش بینی هم فراتر رفت در بازه 17 روزه 
تعطیلات به طور میانگیــن 11۲ میلیون لیتر بنزین 
در کشــور توزیع شــد. در حالی که در دو ماه گذشته 

میانگین مصرف بنزین تنها 90 میلیون لیتر بوده است.
این در حالی اســت که طبق اعلام شرکت ملی پخش 
در ماه های گذشته، ظرفیت تولید بنزین پالایشگاه های 
کشــور بین 103 تا 105 میلیون لیتر اســت و روند 
فعلــی مصرف بنزین نه تنها کشــور را از درآمد ارزی 
3 میلیارد دلاری محروم می کند، بلکه به زودی کشور 
را به وارد کننده بنزین تبدیل می کندوکما اینکه طبق 
آمار یازده ماهه گمرک، صادرات بنزین ایران در ســال 
1400، حدود 1.9 میلیــون تن، معادل 715 میلیون 
دلار بوده اســت. یعنی صادرات بنزین نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشــته 74 درصد کاهش داشته است.

این در حالی اســت که در پــی افزایش قیمت نفت و 
حامل های انرژی در دنیــا، بهترین فرصت برای ورود 
به بازارهای بین المللی برای کشــور فراهم است.البته 
وزارت نفت نیز به منظور افزایش تولید بنزین طرح های 
مختلفی از جمله پتروپالایشــگاه های بخش خصوصی 
به مجموع ظرفیت یک میلیون و دویست هزار بشکه، 
پالایشگاه های میعانات گازی سیراف، پالایشگاه 300 
هزار بشکه ای شهید قاسم سلیمانی توسط وزارت نفت 
و طرح توســعه و تثبیت پالایشگاه آبادان را در برنامه 
دارد و بایــد دید آیا این طرح هــا می تواند در آینده ای 
نزدیک نیاز مصرف داخل و صادرات کشــور را تأمین 

کند یا خیر.

میانگین مصرف بنزین از پیش بینی ها فراتر رفتکسری سالانه بیش از چهار میلیارد مترمکعب درمخازن زیرزمینی آب 

گزارش

گزارش های منتشــر شده از ســوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت )صمت( نشــان می دهد که تا پایان دی ماه ســال 
قبل کمتر از ســه درصد طرح ها بیشتر از 80 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشــته اند.به گزارش ایسنا، بر اساس این آمار از بین 
۶1 هزار و 7۲9 طرح در دســت اجرا تا پایان دی ســال قبل، 
حدود 5۲ هــزار و 140 طرح معادل 74.5 درصد کل طرح ها 
کمتر از ۲0 درصد پیشرفت فیزیکی، 7814 طرح معادل 1۲.7 
درصــد بین ۲0 تا 80 درصد و 1775 طرح معادل ۲.9 درصد 
کل طرح ها بیش از 80 درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته اند.
سال گذشته مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران، مســائل مربوط به تحریم و تامین نقدینگی را 
در بالا بودن تعداد طرح های با پیشــرفت فیزیکی کمتر از ۲0 

درصد موثر دانســته و گفته بود که برخی هم اهلیت نداشتند 
و فقط می خواستند زمین را نگه دارند تا گران شود که در این 

زمینه سختگیری ها و مشوق هایی در نظر گرفته شده است.
همچنین بیشــترین طرح های در دست اجرا، طرح هایی با 
اشــتغال 10 تا 50 نفر کارکن بوده که 38 هزار و 874 طرح 
معادل بیشتر از نیمی از کل طرح ها را شامل می شود. 1۶ هزار 
و 9۶5 طرح در دست اجرا نیز کمتر از 10 نفر کارکن دارند و 
تعــداد طرح های با 50 تا 100 نفر کار کن و بیش از 100 نفر 
کارکن نیز به ترتیب 3۶07 طرح و ۲۲83 طرح بوده اســت.

مجموع اشــتغال پیش بینی شده در طرح های در دست اجرا 
نیز بیش از یک میلیون و 7۲1 هزار نفر است که بیش از 704  
هــزار نفر از آن ها در طرح هایی با 10 تا 50 نفر کارکن و ۶70 

هــزار و ۶۶7 نفر از آن ها در طرح هایی با بیش از 100 کارکن 
مشغول خواهند شد.مجموع ســرمایه در طرح های در دست 
اجرا تا پایان دی نیز بیش از ۲۲13 هزار میلیارد تومان پیش 

بینی شده است.
در ایــن میان تا پایان دی ماه ســال قبل 84۶1 طرح در 
بخش »سایر محصولات کانی های غیرفلزی«، ۶398 طرح در 
بخش »ساخت مواد و محصولات شیمیایی« و ۶118 طرح در 
بخش »محصولات غذایی و آشامیدنی ها« در دست اجرا بوده و 
این سه بخش بیشترین تعداد طرح ها را به خود اختصاص داده 
انــد. کمترین طرح ها نیز به بخش های »جمع آوری، تصفیه و 
توزیع آب«،  »تولید انرژی«، و »فاضلاب، دفع زباله، بهداشت 
محیط و سایر فعالیت های مشابه« اختصاص دارد که به ترتیب 

یک، هشــت و 1۶ طرح در آن ها در دســت اجراست.در میان 
استان ها نیز از بین ۶1 هزار و 7۲9 طرح در دست اجرا، 4849 
طرح در یزد، 4۲۲1 طرح در خراســان رضوی و 3838 طرح 
در ســمنان در دست اجراست که بیشــترین تعداد طرح ها را 
به خود اختصاص داده اند. اما از بین اســتان ها کمترین تعداد 
طرح ها در کهگیلویه و بویر احمد، ایلام و گیلان با 35۲، 434 

و 5۶8 طرح است.
از بیــن کل طرح ها، در مجموع هشــت منطقه آزاد و ویژه 
اقتصــادی فقط 781 طرح صنعتی معادل 1.3 درصد طرح ها، 
در دست اجراست که برای آن ها بیش از 51 هزار نفر اشتغال 
و ۲54 هزار میلیارد تومان ســرمایه پیش بینی شده است.از 
بین مناطق آزاد نیز منطقــه آزاد چابهار با ۲4، اروند با 34 و 

کیش با 35 کمترین تعداد طرح ها را در دست اجرا دارند. اما 
ســایر مناطق آزاد یعنی منطقه آزاد انزلی، قشم، ماکو و ارس 
47، ۶5، ۶۲ و 104 طــرح در دســت اجرا دارند و 410 طرح 
در منطقه ویژه اقتصادی در دســت اجرا است.در زمینه حوزه 
فعالیت، نیز »ســایر محصولات کانی هــای غیرفلزی« با 1۲3 
طرح پرطرفدارترین حوزه و »اســتخراج سایر معادن« با یک 
طرح، کم طرفدارترین حوزه ها در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
هســتند.این در حالی اســت که مناطق آزاد و ویژه تجاری با 
قوانین محدودتر و تشــریفات گمرکی ســاده تری نســبت به 
ســرزمین اصلی با اهدافی از جمله حمایت از صنعت داخلی 
کشور، جذب فناوری های نوین در امر تولید، گسترش تولیدات 

صادرات محور و اشتغالزایی راه اندازی شده اند.

وضعیت طرح های نیمه تمام صنعتی در سال 1400


